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Mathematics as a living, growing discipline

CIEAEM’s contribution to making this explicit

Les mathématiques: une discipline en pleine croissance 

Le rôle de la CIEAEM pour exposer cette situation

Second Announcement / Deuxième Annonce

Conference Venue          Lieu de la rencontre

The Institute of Ismaili Studies

210 Euston Road

London

NW1 2DA

Conference conveners   Organisateurs de la rencontre

Honor Williams  h.williams@chi.ac.uk
Afzal Ahmed      a.ahmed@chi.ac.uk
The Mathematics Centre

University of Chichester

Dear Colleagues

The restricted meeting of the Commission CIEAEM 62 will be held in central London, UK, 8th-11th April 2010. The venue has been chosen for its easy accessibility by all forms of transport, including EuroStar. We will begin the conference at 2.00 pm, 8th April and finish at 1.00 pm, 11th April. The main scientific programme will close on Saturday at 15 15.

This will be an important time for us as we shape our direction and principles as a Commission in order that we can remain a strong voice in mathematics education over the coming decade.

We will explore, develop and articulate these principles through the theme

Mathematics as a living, growing discipline

CIEAEM’s contribution to making this explicit

The proceedings and themes from the past 61 conferences should also provide a rich source and evidence base for us to examine our views on mathematics and mathematics education. By bringing together CIEAEM’s diversity of cultural, social and economic perspectives, the conference should be a catalyst for improving the quality of mathematics teaching and learning at all levels. 

In addition, we will need to determine how we can use technology more effectively in-between conferences to make connections and keep debates current and research and developments appropriate. We hope that the conference papers, deliberations and proceedings from CIEAEM 62 will provide a framework and ideas for future CIEAEM conferences.

We enclose the Conference Programme, and as you can see, each of the Working Groups will address the three key questions in order. The short papers will contribute to discussions within these Working Groups. The main conclusions from each question will be summarized as we progress.

We also enclose details of a hotel nearby where we have negotiated special rates. Participants must book this hotel or other accommodation themselves. 

We look forward to a lively and stimulating debate and meeting with you again in London in April 2010.

Honor Williams and Afzal Ahmed

Conference Theme

 Mathematics as a living, growing discipline

CIEAEM’s contribution to making this explicit

The conferences and proceedings of CIEAEM over the years provide a rich source of evidence that mathematics and mathematics education are not static subjects which can be neatly defined. As Hans Freudenthal (1978)
 pointed out “But, after all, the global relevance is often historically conditioned. Problems which once stirred up heated discussions can at a later moment in history be disposed of as irrelevant.”

The French phrase, Plus ça change, plus c’est la même chose (the more things change, the more they stay the same), may not seem plausible when we know that life is always in a state of flux. The periodic appearance of the `back to basics’ movement in education, in different guises and contexts, to oppose the emergence of the so-called `liberal movement’ of offering pupils and students active involvement and enjoyment in their own learning is a good example, Similarly, the employer and higher education criticisms of pupils who have obtained good examination results not being able to think independently, communicate and make decisions also return at regular intervals. The main attempts to respond to this criticism are manifested in initiatives such as core skills, thinking skills, problem solving skills, functional literacy, creativity, emotional intelligence etc.

It does not take an intensive literature search to uncover that circumstances change and the knowledge base increases but the fundamental ideas about the way human beings learn remain consistent. These ideas have been articulated by philosophers and educationalists such as Socrates, Rousseau, Piaget and Dewey and in various learning theories over a long period. What appear as dramatic social and institutional changes around us are often part of the action-reaction cycle described above and which is bound to continue. 

In order to stimulate your thinking we offer you two quotations articulating the role of mathematics in the England and Wales National Curriculum and its shifting emphases

Mathematics provides a way of viewing and making sense of the world.  It is used to analyse and communicate information and ideas and to tackle a range of practical tasks and real-life problems. Mathematics also provides the material and means of creating new and imaginative worlds to explore.  Through exploration within mathematics itself, new mathematics is created and current ideas are modified and extended. Both in tackling problems and in exploring within the subject itself, mathematics had the capacity not just to describe and explain but also to predict.  This gives mathematics the power and pervasiveness that accounts for its importance in the school curriculum. (National Curriculum Council 1989)

Current National Curriculum definition of mathematics

Mathematical thinking is important for all members of a modern society as a habit of mind for its use in the workplace, business and finance; and for personal decision-making. Mathematics is fundamental to national prosperity in providing tools for understanding science, engineering, technology and economics. It is essential in public decision-making and for participation in the knowledge economy. 

Mathematics equips pupils with uniquely powerful ways to describe, analyse and change the world. It can stimulate moments of pleasure and wonder for all pupils when they solve a problem for the first time, discover a more elegant solution, or notice hidden connections. Pupils who are functional in mathematics and financially capable are able to think independently in applied and abstract ways, and can reason, solve problems and assess risk. 

Mathematics is a creative discipline. The language of mathematics is international. The subject transcends cultural boundaries and its importance is universally recognised. Mathematics has developed over time as a means of solving problems and also for its own sake.

(Department for Children Schools and Families 2007)

The rapidly disappearing national barriers and the prospects of global societies, aided by the advancement in technology, provide a further incentive to search for productive ways in which communities with different belief systems and priorities can learn from each other. We see, therefore, a bridging of mathematical cultures and practices which we could not have predicted, even within the last few years. Mathematical abstraction and formalisation provide a basis from which the most powerful applications in solving human, social and scientific problems are derived. However, the implications for teaching and learning are not straightforward and mathematics educators risk being caught between different interpretations of mathematics. According to Duval (2000, p61)
  the particular epistemological character of mathematical knowledge consists in concentration on relations and structures which are neither openly visible nor directly palpable.  Penrose (1994)
, describes this paradoxical nature of mathematical knowledge by describing three intricately related three worlds and three mysteries – the mental world, the physical world and platonic world. 

If mathematics is increasingly important for all and we want to promote its accessibility as well as enabling the most talented to push the frontiers of the mathematical world, what are the ways forward?

We would argue that we cannot make progress unless all those who have influence on teaching and learning of mathematics at all levels understand its power and limitations.  We consider that, particularly in the current technological context, the dichotomy between teaching mathematics as mathematics and mathematics as a means to an end is an irrelevant one. The areas of mathematics are far less precisely defined than previously when there was more of a consensus about the mathematics `society’ needed.    

The key questions which the conference will attempt to address are:

Question 1

· How can the power of mathematics, in contributing towards solving the global economic and environmental crises, be made explicit through mathematics education?

Question 2

· What is the role of CIEAEM in influencing the academic and professional courses at undergraduate, postgraduate and school levels to make this power of mathematics explicit?

Question 3

· Both through the international comparisons agendas and the recent emphasis on STEM (science, technology, engineering and mathematics), the utilitarian aspect of mathematics has been more prominent. Should CIEAEM contribute actively to ensure that the place of mathematics in the humanities disciplines (for example, history, anthropology, sociology, philosophy …) is not lost? 

Activities

Plenaries

There are two plenary sessions which have been chosen as these topics underpin the conference theme and will also contribute to discussions in the Working Groups. In these sessions there should also be time for questions and sharing perspectives.

Working Groups

Participants will be allocated to a Working Group. The Working Groups will address each of the three key questions identified in the Theme. These discussions will be enhanced by the presentation of the Short Papers. An important aspect of the Working Group is that every member is able to make an active contribution. New perspectives, questions and proposals for further work will be sought as an outcome for these sessions and will be shared with all conference participants at the end of each key question.

Restricted Meetings

These meetings are for Commission members only.

Conference Venue

Registration for the conference will take place from 13 00 at:

The Institute of Ismaili Studies

210 Euston Road

London

NW1 2DA

(see attached map)

Please report to the Reception Desk at the Institute to sign in. You will then be directed to the conference venue.

Tea and Coffee will be provided as well as Lunch on 9th April. Participants will need to make arrangements for other meals. There is a wide choice of restaurants and food outlets nearby to suit your pockets and taste.

Accommodation

For this conference participants must book hotel or other accommodation themselves.

We also enclose details of a hotel nearby where we have negotiated special rates. It is important for you to book your accommodation early and the special rate for the hotel will only be valid until 8th March 2010.

Hotel

Thistle Euston Hotel 

Cardington Street 

London NW1 2LP 

Website www.thistle.co.uk
To book the hotel accommodation you will need to quote:  THEI080410 

You can book by these 3 methods: 

Telephone:        0871 559 1777 

Fax:                  0207 206 7561 

Email:               groups.euston@thistle.co.uk 

  

Credit Card details will be required at the time of booking. Please note reservations will not be accepted without a Credit Card Guarantee. 

Rates per room, on the basis of single occupancy are £80 per night and include Breakfast and Value Added Tax (VAT) at the date of arrival. Accompanying persons, sharing the same room, will be charged £10 per person per day.

Alternative accommodation

A search of London Hotels will direct you to other alternative accommodation in the area

Location
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Chers collègues,

La rencontre restreinte de la Commission CIEAEM 62 aura lieu en plein coeur de Londres, Royaume-Uni, du 8 au 11 avril 2010.  Cet endroit a été choisi car il est facile d’y accéder par tous les moyens de transport incluant l’Euro Star. Nous espérons démarrer la rencontre le 8 avril à 14 heures et la terminer vers 13 heures le 11 avril. Le programme scientifique principal se terminera samedi vers 15 heures 15.

Ce sera une rencontre importante pour la CIEAEM au moment où nous  mettons en forme les principes et orientations qui permettront  à la commission de demeurer un leader en enseignement des mathématiques dans les prochaines années. 

Nous souhaitons explorer, développer  et articuler ces principes à travers le thème

Les mathématiques: une discipline en pleine croissance

Le rôle de la CIEAEM pour exposer cette situation.

Les comptes rendus et les thèmes abordés lors des 61 conférences précédentes alimenteront l’examen de nos perspectives quant aux mathématiques et à leur enseignement. En réunissant les diverses perspectives culturelles, sociales et économiques de la CIEAEM, cette conférence servira de catalyseur pour l’amélioration de la qualité de l’enseignement et de l’apprentissage des mathématiques à tous les niveaux.

De plus, nous devrons déterminer comment utiliser la technologie au mieux entre les rencontres afin de garder le contact, poursuivre les débats et s’assurer que la recherche et le développement en cours sont appropriés. Nous espérons que les textes, discussions et comptes rendus de CIEAEM 62 fourniront un cadre de travail et des idées pour les conférences CIEAEM à venir.

Nous incluons le programme de la conférence : chaque groupe de travail traitera les trois questions dans l’ordre. Les textes contribueront aux discussions de chaque groupe de travail et les principales réponses aux questions seront résumées au fur et à mesure.

Vous trouverez aussi les informations sur un hôtel situé non loin de la rencontre où nous avons négocié un tarif spécial. Les participants doivent réserver eux-mêmes leur chambre à cet hôtel ou à l’hôtel de leur choix.

C’est avec beaucoup de plaisir que nous vous attendons à Londres en avril 2010 pour une rencontre stimulante et animée,

Honor Williams et Afzal Ahmed.

Thème de la Conférence

Les mathématiques: une discipline en pleine croissance

Le rôle de la CIEAEM pour exposer cette situation

Année après année, les conférences et les actes des rencontres de la CIEAEM ont  montré que les mathématiques et leur enseignement ne sont pas statiques et ne peuvent être facilement définies. C’est ce que Hans Freudenthal soutenait (1978)
 “Mais, après tout, la pertinence globale est souvent relative. Des problèmes qui ont suscité des débats houleux peuvent à un autre moment de l’histoire, être balayés du revers de la main parce que peu pertinents.” 

Le dicton français « Plus ça change, plus c’est la même chose » semble moins plausible quand on sait que la vie est toujours en changement. La réapparition périodique du mouvement « retour aux fondements » en éducation, sous différentes étiquettes et dans différents contextes, s’oppose à l’émergence du soi-disant « mouvement libéral ». Un bon exemple est d’offrir aux étudiants de s’impliquer activement dans leur propre apprentissage et d’en tirer plaisir. De la même manière, les employeurs et les critiques de l’enseignement supérieur relèvent que malgré de bons résultats aux examens de passage, les élèves sont incapables de penser, de communiquer et de prendre des décisions de façon indépendante. Les principaux efforts pour contrer cette dernière critique se manifestent dans les initiatives orientées vers l’acquisition des habiletés de base telles que la réflexion, la résolution de problèmes, les habiletés de lecture, la créativité, l’intelligence émotive, etc.

Nul besoin d’effectuer une revue intensive des publications pour découvrir que les circonstances changent et que la base de connaissances s’accroît mais les idées fondamentales sur l’apprentissage humain demeurent. Ces idées ont été articulées sur une longue période par des philosophes et éducateurs tels que Socrate, Rousseau, Piaget et Dewey et dans diverses théories d’apprentissage. Ce qui nous apparaît comme des changements sociaux et institutionnels dramatiques fait souvent partie du cycle action-réaction décrit ci-dessus et qui est appelé à se poursuivre.

Pour stimuler notre réflexion, nous vous proposons deux citations tirées du “England and Wales National Curriculum” sur le rôle des mathématiques et son  importance changeante :

Les mathématiques nous donnent une façon de voir et de comprendre le monde. Elles sont utilisées pour analyser et communiquer de l’information et des idées, et pour appréhender un éventail de tâches et de problèmes de la vie courante. Elles nous fournissent des moyens pour créer de nouveaux mondes.  Par l’exploration des mathématiques elles-mêmes, de nouvelles mathématiques sont créées et les idées actuelles sont modifiées et étendues.  Par la résolution de problèmes et l’exploration, les mathématiques peuvent non seulement décrire et expliquer mais aussi prédire.  Ceci fournit aux mathématiques le pouvoir et l’étendue qui expliquent leur importance dans le cursus scolaire. (National Curriculum Council 1989)

La définition des mathématiques dans le curriculum national actuel 

La pensée mathématique est importante pour tous les membres d’une société moderne tant par son utilisation sur le marché du travail, en administration et en finance, que pour la prise de décision personnelle. Les mathématiques sont fondamentales pour la prospérité nationale car elles fournissent des outils pour comprendre la science, le génie, la technologie et l’économie. Elles sont essentielles à la prise de décisions publiques et dans le développement de l’économie du savoir. 

Les mathématiques fournissent aux élèves des moyens particulièrement puissants pour décrire, analyser et changer le monde. Elles peuvent provoquer des moments de plaisir et d’émerveillement pour tous les élèves lorsque ces derniers solutionnent un problème pour la première fois, découvrent une solution élégante ou mettent à jour des liens cachés. 

Les élèves qui comprennent en mathématiques et en finance sont capables de pensée abstraite et appliquée, de raisonner, de résoudre des problèmes et d’évaluer les risques. 

Les mathématiques sont source de créativité. Le langage mathématique est international. Cette discipline traverse les frontières culturelles et son importance est universellement reconnue. Les mathématiques ont été développées à travers le temps non seulement comme moyen de résoudre des problèmes mais aussi pour elles-mêmes.

(Department for Children Schools and Families 2007)

Les barrières nationales qui disparaissent rapidement et la perspective de sociétés globales encouragées par les technologies en progrès, nous incitent à rechercher des façons productives de permettre à des communautés aux priorités et systèmes de croyances différents, d’apprendre les unes des autres. On assiste ainsi à un pontage des cultures et pratiques mathématiques que nous n’aurions pu prévoir, même au cours des dernières années. L’abstraction et la formalisation mathématiques fournissent une base de laquelle sont dérivées les applications les plus puissantes pour résoudre des problèmes humains, sociaux et scientifiques. Toutefois, les implications pour l’enseignement et l’apprentissage ne sont pas évidentes : les éducateurs en mathématiques risquent d’être coincés entre des interprétations différentes des mathématiques. D’après Duval
 (2000, p.61), le caractère épistémologique particulier des connaissances mathématiques consiste en une concentration sur des relations et des structures qui ne sont ni évidentes ni directement palpables. Penrose
 (1994) aborde cette nature paradoxale des connaissances mathématiques en décrivant trois mondes et mystères-le monde mental, le monde physique et le monde platonique.

Si les mathématiques s’avèrent de plus en plus importantes pour tous et que nous voulons promouvoir leur accessibilité tout en facilitant aux plus talentueux le travail de repousser les frontières de celles-ci, quelle est la voie à suivre?

Nous soumettons que le progrès sera impossible à moins que tous ceux qui ont une influence sur l’enseignement et l’apprentissage des mathématiques, à tous les niveaux, ne comprennent le pouvoir et les limites de celles-ci. Nous considérons que, particulièrement dans le contexte technologique d’aujourd’hui, la dichotomie entre l’enseignement des mathématiques comme telles et celui des mathématiques comme un moyen en vue d’une fin, n’est pas pertinente. Les domaines des mathématiques sont loin d’être précisément définis de nos jours alors qu’auparavant il y avait davantage consensus au sujet des mathématiques dont avait besoin « la société ».

Les questions clés que cette conférence tentera d’adresser sont: 

Question 1

· Comment le pouvoir des mathématiques dans la résolution des crises économiques et environnementales globales peut-il être explicité à travers l’enseignement des mathématiques ? 

Question 2

· Quel est le rôle d’influence de la CIEAEM sur les cours académiques et professionnels aux niveaux scolaire, baccalauréat et post-gradué, afin d’expliciter ce pouvoir des mathématiques? 

Question 3

· À travers les agendas de comparaisons internationales et l’emphase récente STEM (science, technologie, génie et mathématiques), l’aspect utilitariste des mathématiques est plus proéminent. La CIEAEM devrait-elle contribuer activement à ce que la place des mathématiques en sciences humaines (par exemple, en histoire, anthropologie, sociologie, philosophie…) ne soit pas perdue ?

Activités

Plénières

Les deux sessions plénières, choisies en fonction des sujets qui sous tendent le thème de la conférence, contribueront également aux discussions des groupes de travail. Ces sessions devraient permettre de poser des questions et partager des perspectives. 

Groupes de travail

Les participants seront assignés à un groupe de travail. Les groupes de travail adresseront chacune des trois questions clés identifiées dans le thème. Ces discussions seront rehaussées par la présentation de textes courts. Un aspect important du groupe de travail est la possibilité pour chacun des membres de contribuer activement. Les nouvelles perspectives, questions et propositions pour la suite du travail, émises au cours des sessions, seront mises à la disposition de tous les participants à la conférence à la fin de chaque question clé.

Rencontres restreintes 

Ces rencontres sont à l’intention des membres de la Commission seulement.

Lieu de la conférence

L’enregistrement à la Conférence aura lieu à partir de 13 00 à :

The Institute of Ismaili Studies

210 Euston Road

London

NW1 2DA

(voir la carte ci-jointe)

Veuillez vous présenter au comptoir de réception de l’Institut afin de vous enregistrer. Vous serez ensuite dirigé(e) vers le lieu de la Conférence.

Thé, café et repas vous seront servis pour le repas du midi du 9 avril. Les participants devront prévoir d’autres arrangements pour les autres repas. Il y a un vaste choix de restaurants et de marchés d’alimentation à prix variés et convenant à tous les goûts.

Hébergement

Pour cette rencontre, les participants doivent faire eux-mêmes leur réservation.

Nous incluons les informations d’un hôtel avec lequel nous avons négocié un tarif réduit. Il est impératif de réserver tôt. Le tarif spécial est en vigueur jusqu’au 8 mars 2010.

Hôtel

Thistle Euston Hotel 

Cardington Street 

London NW1 2LP 

Site web www.thistle.co.uk
Pour réserver à cet hôtel, vous devrez fournir le code suivant: THEI080410 

Vous pouvez faire votre réservation de trois manières:

Téléphone:        0871 559 1777 

Fax:                  0207 206 7561 

Courriel:               groups.euston@thistle.co.uk 

  

Les réservations ne seront pas acceptées sans une garantie par carte de credit.

Le tarif d’une chambre en occupation simple est de £80 la nuit et inclut le petit déjeûner et la taxe (Value Added Tax (VAT) en date de l’arrivée. Le tarif pour les accompagnateurs, dans la même chambre, est de £10 par personne, par jour.

Autre lieu d’hébergement.

Une recherche des « London Hotels » vous indiquera d’autres lieux d’hébergement non loin de la rencontre.

Lieu de la rencontre
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PROGRAM   CIEAEM 62    PROGRAMME

Thursday 8 April – Jeudi 8 avril

	14 00
	Conference start and Welcome   Début et Bienvenue

Corinne Hahn (President)            Corinne Hahn, Présidente



	14 05
	Setting the Scene                        Mise en place

Afzal Ahmed                                Afzal Ahmed



	14 30
	Working Groups                          Groupes de travail

Key Question 1                            Question Clé 1



	15 45
	                       Coffee Break / Pause Café



	16 15 
	Working Groups                          Groupes de travail

Key Question 1                            Question Clé 1



	16 45 -18 00
	Plenary and Open Discussion     Plénière et Discussion Ouverte

Can mathematics be made powerful for all, utilising technology?

Adrian Oldknow




Friday 9 April – Vendredi 9 avril

	9 00
	Working Groups                          Groupes de travail

Key Question 1                            Question Clé 1

Formulating Proposals                 Formulation de Propositions



	10 00
	Group reports on                          Rapports des groupes sur la  

Key Question 1                             Question Clé 1                                  



	10 45
	                           Coffee Break / Pause Café



	11 15
	Plenary and Open Discussion      Plénière et Discussion Ouverte

How do we know where to go and what to research in the next years?

Christine Keitel



	12 30
	                            Lunch break /  Déjeûner

Buffet Lunch provided by the Institute of Ismaili Studies and hosted by Shiraz Kabani Head of Operations, Finance and Developments 

Buffet offert par le Institute of Ismaili Studies et votre hôte, Shiraz Kabani Head of Operations, Finance and Developments

 

	13 30
	Working Groups                            Groupes de travail

Key Question 2                              Question Clé 2



	15 00
	                           Coffee Break / Pause Café



	15 30
	Working Groups                            Groupes de travail

Key Question 2                              Question Clé 2

Formulating Proposals                   Formulation de Propositions



	17 00 – 18 00
	Restricted Meeting                       Rencontre Restreinte

Commission Members only          Membres de la Commission seulement


Saturday 10 April – Samedi 10 avril

	9 00
	Group reports on                           Rapports des groupes sur la

Key Question 2                              Question Clé 2



	9 45
	Working Groups                             Groupes de travail

Key Question 3                               Question Clé 3



	10 45
	                           Coffee Break / Pause Café 



	11 15
	Working Groups                             Groupes de travail                         

Key Question 3                               Question Clé 3



	12 30
	                           Lunch break / Déjeûner

                           (None provided / Libre)



	13 30
	Working Groups                             Groupes de travail 

Key Question 3                               Question Clé 3

Formulating Proposals                    Formulation de Propositions



	14 00 
	Group reports on                            Rapports des groupes sur la 

Key Question 3                               Question Clé 3



	14 45 
	Résumé and Open Forum              Résumé et Discussion Ouverte

on agreed Conclusions                   sur les Conclusions convenues

Afzal Ahmed & Honor Williams       Afzal Ahmed & Honor Williams

Close of Scientific Programme        Fermeture du Programme Scientifique



	15 15
	                           Coffee Break / Pause Café 



	15 30 – 18 00 
	Restricted Meeting                          Rencontre Restreinte

Commission Members only             Membres de la Commission seulement




Sunday 11 April – Dimanche 11 avril

	09 00
	Restricted Meeting                          Rencontre Restreinte

Commission Members only             Membres de la Commission seulement



	13 00 
	Conference ends                             Fin de la Conférence 
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